



المملكة العربية السعودية

وزارة التعليم

جامعة الملك عبد العزيز

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم التاريخ

إمارة عمران بن شاهين في البطائح

في الفترة من ٣٣٠-٣٦٩هـ / ٩٤١-٩٧٩م

Emirate of Imran bin Shaheen in Al-Bataeh

In the period from 330-369 AH/941-979 AD

إعداد الطالب

ماجد عباد عابد الحربي

إشراف

الدكتور عمر بن يحيى محمد

٢٠٢٢هـ / ٢٠٢٢م

المستخلص

شكّلت منطقة جنوب العراق خلال القرنين الثالث والرابع الهجريين/التاسع والعاشر الميلاديين إحدى المناطق الحساسة في تاريخ الدولة العباسية بما ظهر فيها من قوى وصراعات وخروج على الدولة العباسية.

والمجتمع العراقي خلال تلك الفترة كان مجتمعاً تنعدم فيه العدالة الاجتماعية والعناية بالطبقات الفقيرة، وكان يفتقر إلى حكومة مركزية مستقلة، فقد تراجعت الحكومة المركزية في بغداد إلى مستوى الحضيض، كما كان الخليفة العباسي نفسه ضعيفاً واقعاً تحت سطوة رجال البلاط الفاسدين، ورحمة حراسه وهم طغمة من العسكريين الأجانب؛ إذ سيطر الأتراك على بلاط الحكم بعد مقتل المتوكل سنة ٢٤٧هـ/٨٦١م واستضعفوا الخلفاء وأرهقوهم بطلب المال واعتدوا على أشخاصهم، ثم سيطر البويهيون على مقاليد الحكم في تلك الفترة.

وشهدت تلك المنطقة - أو عُرف بالبطائح - أحداثاً كثيرة، منها انتفاضة الرّط، وثورات العلويين، وثورة الزنج، وفتنة القرامطة، وظهور الإسماعيليين، ومنها حركة عمران بن شاهين الذي استطاع أن يؤسس إمارة وأن ينشق عن الحكم العباسي الذي دخل معه في معارك خاضها في أكثر من جولة، واستطاع بما يمتلكه من شخصية قوية ومواهب قيادية أن يجمع الأنصار من سكان البطائح من صيادي الأسماك وقطاع الطرق وجماعات من القبائل العربية المستقرة هناك، والتفّ هؤلاء حوله التفافاً شديداً للوصول إلى مآربهم الذاتية وتحقيق أهدافهم في ذلك الجو المضطرب.

وهذا البحث يناقش قيام وسقوط هذه الإمارة وأوضاع الدولة العباسية التي أسهمت في نجاح تلك الحركات الاستقلالية التي شهدتها المنطقة في هذه الفترة من تاريخ الدولة العباسية.

الباحث: ماجد عباد الحربي



المملكة العربية السعودية

وزارة التعليم

جامعة الملك عبد العزيز

كلية الآداب والعلوم الإنسانية

قسم التاريخ

إمارة عمران بن شاهين في البطائح

في الفترة من ٣٣٠-٣٦٩هـ / ٩٤١-٩٧٩م

Emirate of Imran bin Shaheen in Al-Bataeh

In the period from 330-369 AH/941-979 AD

إعداد الطالب

ماجد عباد عابد الحربي

إشراف

الدكتور عمر بن يحيى محمد

٢٠٢٢هـ / ١٤٤٤

Abstract

The region of southern Iraq during the third and fourth centuries AH, corresponding to the ninth and tenth century AD, was one of the sensitive areas in the history of the Abbasid state, with the forces and struggles that emerged in it, and the revolution against the Abbasid state.

Iraqi society during that period lacked social justice and care for the poor classes, as well as lacking for an independent central government. The central government in Baghdad has fallen to rock bottom. The Abbasid caliph himself was weak and under the sway of corrupt court men, and at the mercy of his guards, who were a Junta of foreign military commanders. The Turks took control of the court after the killing of Al-Mutawakkil in the year 247 AH/861 AD, and they weakened the caliphs and exhausted them by asking for money and assaulting their persons.

That region, or what was known as al-Bataeh, witnessed numerous events, including the *Al-Zat* uprising, the *Alawites* revolution, the *Zinj* revolution, the *Qarmatian* strife, the emergence of the *Ismailis*, In addition the Imran bin Shaheen movement, who was able to establish an emirate and defect from the Abbasid regime and entered into battles with it in more than one round. He was also able, with his strong personality and leadership talents, to gather the supporters of the Al-Bataeh residents of fishermen, bandits, and groups of Arab tribes settled there.

The research discusses the rise and fall of this emirate and the conditions of the Abbasid state that contributed to the success of those independence movements that the region witnessed in this period of the Abbasid states history.

Researcher
Madjed Abed AL- harbi